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Vastagabb porréteg lepte be a 
csíki és udvarhelyszéki épüle-
teket, járműveket, járdákat és 
úttesteket az elmúlt időszak-
ban. A meteorológusok szerint 
szó sincs az elmúlt években ta-
pasztalt, Afrikából érkező sza-
harai homokról. 

A nagyon finom, enyhén sárga 
színű por már több, a személy-
gépkocsikon kezdett feltűnő 
lenni az elmúlt hetekben, aztán 
szép lassan egyre vastagabb 
rétegben meggyűlt a járdaszé-
leken, ablakpárkányokon, lép-
csőkön, és mint megtudtuk, 
nemcsak térségünkben, hanem 
Marosszéken, Háromszéken is. 

Pollenre gyanakszanak

Nem időjárási tényezőhöz 
köthető a nagy mennyiségű por 
– közölték lapcsaládunk érdek-
lődésére a marosvásárhelyi te-
rületi meteorológiai központ 
munkatársai. Az elmúlt évek-
ben ugyan érkezett szaharai 
homok térségünkbe, a napok-
ban azonban északi szél fújt, 
az nem sodorhatott erre sivata-
gi homokfelhőket. Nem mutat-
tak ki nagyobb koncentrációjú 
pormennyiséget a Hargita Me-
gyei Környezetvédelmi Ügy-
nökség mérései sem. Domokos 
László József, az ügynökség 
vezetőjének véleménye sze-
rint virágporról lehet szó, ame-
lyet az erős szél a szokásosnál 

nagyobb területeken hordott 
szét. Ezt erősítette meg Mát-
hé István, a Sapientia EMTE 
Biomérnöki Tanszék docen-
sének a minapi mikroszkópos 
vizsgálata is, amelyet kész-
ségesen elvégzett érdeklődé-
sünkre. Az eredmény alapján 
úgy véli, hogy az erős széllöké-
sek messze széthordták a Har-
gitán és a környéken található 
fenyvesek pollenjét, így került 
Udvarhelyszékre és Csíkba is, 
és mivel errefelé a lucfenyő a 
leggyakrabban előforduló fe-
nyőféle, ő erre a fajtára gya-
nakszik. Elmondta azt is, hogy 
a jelenség nem annyira szokat-
lan, hiszen egy-két éve szemé-
lyesen is látott pollenfelhőt a 
hegység felől Csíkszereda irá-
nyába szállni.   

Nem okozott légúti panaszokat

A háziorvosoknál és a me-
gyei közegészségügyi igazga-
tóságnál arról érdeklődtünk, 
hogy nőtt-e a virágporra érzé-
kenyebb személyek száma a 
rendelőkben, illetve a légúti al-
lergiás panaszok gyakorisá-
ga. Az illetékesek elmondása 
szerint ebben az időszakban 
többen szenvednek allergiától, 
azonban nem fordultak többen a 
háziorvosokhoz, mint más évek 
hasonló időszakában.
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A nem új keletű betegséget 
igazából a népnyelv ne-
vezi lepkehimlőnek, va-

lószínűleg azért, mert gyakori 
tünete az arcon lepkeszárny 
alakban megjelenő bőrpír, a 
himlőhöz azonban semmi kö-
ze, és nem is nagyon ragá-
lyos. A szaknyelven erythema 
infectiosumnak nevezett fertő-
ző betegséget a Parvo B19 vírus 
okozza. A cseppfertőzéssel ter-
jedő kór főleg tavasszal jelenik 
meg, és jobbára a kisgyerekeket 
érinti –  ismertette Tar Gyöngyi, 
a Hargita Megyei Közegészség-
ügyi Igazgatóság vezetője.

A betegség tünetei

A betegséget a bőrpír mellett 
levertség, láz, légúti tünetek 
kísérhetik, azonban gyakran 
észrevétlenül, tünetmentesen 
zajlik le. Mivel a négy és húsz 
nap közötti lappangási időszak 

alatt fertőz, nem lehet megelőz-
ni, hiszen a gyanútlan szülő kö-
zösségbe viszi gyerekét. Jó hír, 
hogy három nap alatt, spon-
tán, nyom nélkül gyógyul, csu-
pán az esetenként előforduló 
38 Celsius-fok fölötti lázat kell 
csillapítani, és a beteg egy élet-
re szóló védettséget kap a vírus 
ellen. Bár némely esetben kró-
nikus vérszegénységet okoz, 
ritkán jár szövődménnyel, ezért 
oltás nincs ellene, és könnyű 
lefolyása miatt a háziorvosok-
nak sem kell jelenteniük a köz-

egészségügyi igazgatóságnál a 
megbetegedések számát, így a 
szakembernek nincs tudomása 
arról, mennyire gyakori a fertő-
zés Hargita megyében.

Mint minden más kór, a lep-
kehimlő is a várandós nőkre je-
lenthet nagyobb veszélyt, hiszen 
a magzat elkaphatja az anyától, 
mindkettőjüknek vérszegény-
séget okozhat, ugyanakkor a 
terhesség első hónapjaiban ve-
téléshez vezethet. Ezért leg-
jobb, ha a kismama ilyenkor 
kerüli a kisgyerekes közössé-
geket, második gyerek esetén 
pedig néhány napig nem enge-
di óvodába elsőszülöttjét, ha az 
illető intézet közösségében már 
megjelent a betegség – tanácsol-
ja Tar Gyöngyi. 
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Nem megijedni kell, hanem a háziorvost felkeresni

Lepkeszárny az arcon

Nem kell eltiltani a közösségtől a lepkehimlővel fertőzött gyereket

A mikroszkópos vizsgálat fenyőpollent igazolt

Tudta, hogy a gyermeke, unokája félévente
jogosult ingyenes ortopéd lábbelikre?

Éljen a lehetóséggel!

Az igénylés menete:
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Temesvári sugárút 49/3. Tel.: 0756 083 992
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Cégünk az Országos Egészségbiztosító Pénztár által engedélyezett
gyógyászati segédeszközöket forgalmazó kereskedelmi társaság

100%-os
támogatás

 beutaló a háziorvostól
 ortopéd szakorvosi vizsgálat
 szakorvosi kiírás
 méretvétel, szín, anyag,

  modell kiválasztása
 gyártás
 cipó átadása

REKLÁM

A mindent ellepő sárga por

Az utóbbi napokban egyre gyakrabban hallani 

kisgyerekes anyukáktól a lepkehimlőről: van, aki 

azért beszélt róla, mert nemrég estek át a fertő-

zésen, más azért, mert a betegségtől tartott. 

Ettől a héttől oltanak

Néhány hete Hargita megyében is hiányzott a hármas komponen-
sű ROR oltóanyag, amely a rózsahimlő, a mumpsz és a kanyaró 
ellen nyújt védelmet. A Hargita Megyei Közegészségügyi Igazga-
tóság közel háromezer adagot kért a szakminisztériumtól a hiány 
pótlására, ezeket a héten osztják szét a családorvosok között – 
tudtuk meg az igazgatóság vezetőjétől.

A Marosvásárhelyi Orvo-
si és Gyógyszerészeti Egye-
temen (MOGYE) a hétvégén 
harmadszor megtartott nem-
zetközi artroszkópos sebé-
szeti tanfolyam – először az 
Európai sporttraumatológiai, 
térd és artroszkópiai társaság 
(ESSKA) égisze alatt – kereté-
ben Romániában először vé-
geztek speciális rekonstrukciós 
mátrix felhasználásával orto-
pédiai műtétet. „Premierként 
ma ínszalag- és porckorong-, 
de legfőképpen ízületi porcre-
konstrukciót is elvégeztünk a 
romániai piacon abszolút újdon-
ságnak számító termék, egy kü-
lönleges biomátrix segítségével. 
A műtét során tapasztalt ered-
mények nagyon jók voltak, és 
biztos vagyok abban, hogy a pá-
ciens felépülése nagyon-nagyon 

jól zajlik majd. Ez a termék az 
államilag támogatottak között 
szerepel. Az ortopédia kereté-
ben tudunk fejlődni, és minden 
előfeltétel biztosított ahhoz, hogy 
különleges minőségű termé-
keket használjunk, amelyeket 
az Országos Egészségbiztosító 
Pénztár támogat. A páciens reku-
perációja nagyon gyors. Az ilyen 
sérüléshez eddig másfajta terá-
piát alkalmaztak, a rekuperáci-
ós jegyzőkönyv alapján mi úgy 
gondoltuk, hogy a beteg mintegy 
két héten belül teljes terhelés-
nek teheti ki a műtött végtagot, 
a sporttevékenységekre pedig 
6-9 hónapig visszajár. Ez azt is 
jelenti, hogy Marosvásárhely a 
mechanikus ortopédiáról áttér 
a regeneratív ortopédiára, ame-
lyek során a biológiai mátrixok 
felhasználásával előidézhetjük 

az ízületi porc regenerálódását” 
– ismertette a rendezvény fő-
szervezője, Tiberiu Băţagă egye-
temi tanár, ortopéd sebész.

A tanfolyamon – amelyen részt 
vett az ESSKA részét képező 
európai térd- és artroszkópiai 
társaság alelnöke, dr. Michael 
Hirschmann, valamint a bolo-
gnai Rizzolli Intézet munkatár-
sa, dr. Francesco Perdisa is, 
továbbá a műtéteket élőben köz-
vetítették egy magán Youtube-
csatornán – egy másik műtétet 
is országos premierként végez-
tek el: előlről történő, új típusú 
megközelítéssel hajtottak végre 
csípőartroszkópiát, méghozzá 
úgy, hogy nincs hozzá szükség 
vízelvezető rendszerre, sem az 
izomcsoportok elválasztására.
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Ortopédiai áttörés

FOTÓ: BARABÁS ÁKOS

FOTÓ: MÁTHÉ ISTVÁN




